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Heydər Əliyev idmana da xüsusi qayğı göstərirdi

 Ulu öndər Heydər Əliyevin vəfatının 19-cu ili dahi şəxsiyyətin anadan 
olmasının 99-cu ilinə təsadüf edir. Biz də Azərbaycana rəhbərlik etdiyi uzun 
illər ərzində idmançılarımızın ən yaxın dostu olmuş ümummilli liderin idmana 
göstərdiyi gündəlik diqqət və böyük qayğı haqqında qeydlərimizə on doqquz 
il əvvəl hələ yeniyetmə şahmatçı olan, bu gün isə məşhur qrossmeyster Eltac 
Səfərlinin müdrik rəhbərimizin vəfatından bir neçə gün sonra qəzetimizə 
verdiyi müsahibə ilə başlamaq istəyirik. Onda Eltac demişdi:
– Keçən il dekabrın 8-də Teleteatrda 

YUNİSEF-in təşkil etdiyi Uşaqların Telera-
dio günü keçirilirdi. Bu görüşdə aparıcılar 
məni uşaqlara təqdim edəndə əziz Heydər 
babamızın üzündə xüsusi sevinc gördüm. 
O, məni yanına çağırdı. Möhkəm qucaqla-
dı, öpdü. Bir yerdə şəkil çəkdirdik. Ona söz 
verdim ki, sizin 80 illik yubileyinizə dünya 
və Avropa çempionu kimi gələcəyəm. Və-
dimi yerinə yetirdim.

 İndi mən dərin həyəcan içindəyəm. 
Neçə gündür ki, Heydər babamızı itirmi-
şik. O, Azərbaycan uşaqlarının ən sevimli 
babası idi. Mən heç cür onun ölümü ilə, 
yoxluğu ilə barışa bilmirəm. Bizim əbədi 
Prezidentimiz uşaqları çox sevirdi. Həmişə 
deyirdi ki, uşaqlar müstəqil Azərbaycanın 
gələcəyidir. Məsləhət görürdü ki, dərsləri-
mizi əla qiymətlə oxuyaq, xüsusilə dəqiq 
elmlərə daha çox fikir verək. Çünki əsrimiz 
texnika əsridir. Mən də Heydər babamın 
məsləhətinə həmişə əməl edəcəyimə söz 
verirəm. İnanıram ki, Prezidentimiz İlham 
Əliyev Heydər babanın yolunu layiqincə 
davam etdirəcək, onun yaratdığı müstəqil 
Azərbaycanı daha xoşbəxt günlərə çıxa-
racaq. Arzu edirəm ki, Heydər babanın 
axıra çatdıra bilmədiyi işləri İlham əmi 
həyata keçirsin. Torpaqlarımız işğaldan 
azad olunsun. İlham əmi Şuşada Olimpiya 
Kompleksi tikdirsin, mən də orada dünya 
birinciliyində iştirak edim...

Eltac Səfərli həmin hüznlü günlərdə 
bu dedikləri ilə ölkənin bütün idman icti-
maiyyətinin fikrini ifadə etmişdi. Məşhur 
çempionlar, görkəmli mütəxəssislər, sıravi 
bədən tərbiyəçiləri daim onların sağlamlığı 
və gümrahlığı, yüksək idman nailiyyətləri 
qayğısına qalan, bu istiqamətdə hərtərəfli 
köməyini əsirgəməyən ulu öndərə həmişə 
minnətdar olmuşlar, bu gün də onun gör-
düyü işləri dərin razılıq hissi ilə xatırla-
yarkən qətiyyətlə, qədirbilənliklə "Heydər 
Əliyev idmanımızın dayağı idi" deyirlər.

Bu sətirlərin müəllifi 1996-cı ildə Zuğul-
badakı "Gənclik" düşərgəsində Azərbay-
can idmançılarının Atlantaya (ABŞ), XXVl 
Olimpiya Oyunlarına yolasalınma məra-
simində iştirak etmiş və respublika rəh-
bərinin olimpiyaçılarımıza necə xeyir-dua 
verdiyinin şahidi olmuşdu. Onda Prezident 

Heydər Əliyev idmançılarımıza uğurlar 
arzulayarkən olimpiyaçı olmağın, idman 
meydanında Vətəni təmsil etməyin necə 
şərəfli və məsuliyyətli iş olması haqqında 
ətraflı danışdı, onlara öz tövsiyələrini verdi.

Həmvətənlərimiz okeanın o tayından 
qayıtdıqdan dərhal sonra isə Heydər Əli-
yev nümayəndə heyətimizi Prezident Sa-
rayında qəbul etdi, mötəbər yarışda uğurlu 
çıxışa görə minnətdarlığını bildirdi, sərbəst 
güləş ustası Namiq Abdullayevin qazandı-
ğı gümüş medalı qızıl mükafata bərabər 
tutduğunu söylədi.

Həmin il Azərbaycan idmanı nü-
mayəndələri ilk dəfə Olimpiya oyunların-
da müstəqil ölkənin müstəqil komandası 
kimi çıxış etmiş və elə ilk cəhdimiz uğurlu 
olmuşdu. Təmsilçimiz olimpiya fəxri kür-
süsünün gümüş pilləsinə yüksəlmişdi. 
Olimpiya medalının nə demək olduğunu 
isə heç kimə izah etməyə ehtiyac yoxdur. 
Olimpiya medalları onları qazananların 
mükafatlar kolleksiyasında ən qiymətli 
medallardır.

Ümummilli liderin Azərbaycan idma-
nına böyük qayğı və diqqətinə ən parlaq 
nümunə kimi 1974-cü il iyunun 21-də keçi-
rilmiş respublika partiya fəalları yığıncağı-
nı xüsusi qeyd etmək olar. Bu, Azərbaycan 
tarixində idmanla bağlı ən mötəbər tədbir 
idi və aradan yarım əsrə qədər vaxt keç-
məsinə baxmayaraq hələ də unudulmayıb.

Onda Heydər Əliyev Azərbaycan KP 
MK-nın birinci katibi idi və məhz respublika 
rəhbərinin təşəbbüsü ilə partiya fəalları yı-
ğıncağında ilk dəfə olaraq bədən tərbiyəsi 
və idman məsələlərini hərtərəfli müzakirə 
etmək, gələcək inkişaf yollarını müəyyən-
ləşdirmək qərara alınmışdı.

Respublikada böyük əks-səda doğu-
ran həmin yığıncaqda idman tariximizdə 
ən görkəmli mütəxəssislərdən biri, yün-
gül atletika üzrə Əməkdar məşqçi Əfqan 
Səfərov çıxışında tədbirin əhəmiyyətini 
böyük razılıq hissi ilə qeyd etmişdi: – Azər-
baycan idmanının ağsaqqallarından biri 
kimi deyə bilərəm ki, respublika partiya 
fəallarının indiki yığıncağı bədən tərbiyəsi 
və idmanın inkişafına Azərbaycan KP MK-
nın göstərdiyi qayğının yeni parlaq təzahü-
rüdür. Bu yığıncaq Azərbaycanda idman 

hərəkatına çoxdan bəri ehtiyac duyulan bir 
təkan olacaqdır.

Belə də oldu. Hadisələrin sonrakı ge-
dişinin göstərdiyi kimi, partiya fəalları yı-
ğıncağı Azərbaycan idmanında tarixi bir 
tədbirə çevrilib, gələcək uğurlarımız üçün 
gözəl imkanlar açdı. Məhz həmin yığın-
caqdan sonra idman təşkilatlarımız öz 
işlərini qarşıya qoyulan vəzifələrin icrası 
istiqamətində qurub, fəaliyyətlərini can-
landırdılar. MK rəhbərinin qeyd etdiyi bü-
tün sahələrdə işin daha yaxşı aparılması, 
yüksək keyfiyyətlə yerinə yetirilməsi üçün 
qüvvə və bacarıqlarını səfərbərliyə aldılar.

Görülən tədbirlər, qəbul edilən qərar-
lar tezliklə öz bəhrəsini verib, idmanımızın 
ayaq üstə daha möhkəm dayanaraq inam-
lı addımlarla irəliləməsinə şərait yaratdı.

Bu gün isə müstəqil Azərbaycan Res-
publikası qüdrətli bir idman dövlətinə çev-
rilmişdir. Bununla da Heydər Əliyevin iyir-
mi il əvvəl, 2002-ci ilin payız günlərindən 
birində Şəki Olimpiya İdman Kompleksinin 
açılış mərasimindəki nitqində ifadə etdi-
yi arzu tam həyata keçmişdir: "... İdman, 

eyni zamanda, həqiqətən, hər xalqın, mil-
lətin başqa xalqlar içərisində şöhrətini yük-
səldən sahələrdən biridir. İstəyirik ki, bizi 
hər yerdə tanısınlar, hər yerdə bilsinlər ki, 
Azərbaycan nəyə qadirdir və nədən ibarət-
dir".

Bu gün ümummilli liderə dərin ehtiram-
la deyə bilərik ki, indi dünya Azərbaycanı 
bədən tərbiyəsi və idmanın daimi qayğı 
ilə əhatə olunduğu, olimpiya idman komp-
leksləri tikintisinin geniş vüsət aldığı, id-
man və olimpiya hərəkatımızın çoxlarına 
nümunə göstərildiyi dövlət, tarixdə ilk dəfə 
2015-ci ildə Bakının qəbul etdiyi Avropa  
Oyunlarının vətəni, adları hər yerdə hör-
mətlə çəkilən olimpiya və dünya çempion-
larının ölkəsi kimi tanıyır.

Bu gün müasir və qüdrətli Azərbaycan 
tarixində idmançılarımızın ən yaxın dostu 
kimi yaşayan Heydər Əliyevin uzaqgörən 
siyasəti idmanımızı zirvələrə ucaltmış və 
buna görə bütün idmançılar – şahmatçılar, 
güləşçilər, boksçular, cüdo və taekvondo 
ustaları, voleybolçular, futbolçular, gim-
nastlar və idmanın digər növlərinin nü-

mayəndələri ulu öndərə minnətdardırlar. 
Hamı yarım əsr əvvəl yaradılmış möhkəm 
təməl üzərində qələbə əzmi ilə irəliləyir.

İdman ictimaiyyətimizin nümayəndələ-
ri qarşısında çıxışlarından birində idmana 
xüsusi qayğını öz üzərinə götürdüyünü 
bəyan edən Heydər Əliyev bu vədini öm-
rünün sonunadək ən yüksək səviyyədə 
yerinə yetirdi.

E.Səfərlinin on doqquz il əvvəlki  arzu-
su da artıq gerçəkləşib. Qrossmeyster qü-
rur duya bilər. Ulu öndər Heydər Əliyevin 
başladığı işi cənab Prezident İlham Əliyev 
layiqincə, möhtəşəm zəfərlə davam etdirir. 
Torpaqlarımız işğaldan azaddır. Bu gözəl 
yerlərdə artıq beynəlxalq yarışlar, o cümlə-
dən Şuşada bir çox ölkənin məşhur kişi və 
qadın qrossmeysterlərinin iştirakı ilə mötə-
bər turnirlər keçirilib. Dövlət başçısı, MOK 
prezidenti İlham Əliyevin Şuşada Olimpiya 
İdman Kompleksi tikdirəcəyi gün də uzaq-
da deyil.

Oqtay BAYRAMOV, 
Əməkdar jurnalist

Ayıq-sayıqlığımızı itirməsək...
Avropa regionunda hazırda qripin və respirator sinsitial virusunun (RSV) 

yayılmasında artım müşahidə olunur. Gözlənildiyi kimi, bu viruslar COVID–19 
ilə birgə Avropa ölkələrinin əhalisinin sağlamlığına və səhiyyə xidmətlərinin 
işinə böyük təsir göstərəcək. Bu barədə səhiyyə və qida məhsullarının 
təhlükəsizliyi məsələləri üzrə Avropa komissarı Stella Kiriakides, Ümumdünya 
Səhiyyə Təşkilatının (ÜST) Avropa regional bürosunun direktoru Hans Klüge və 
Xəstəliklərin profilaktikası və onlara nəzarət üzrə Avropa mərkəzinin direktoru 
Andrea Ammon birgə bəyanatlarında bildiriblər: “Biz artıq regionun müxtəlif 
bölgələrində A və B qriplərinin viruslarının artan sirkulyasiyasını müşahidə 
edirik. Bu viruslar yaşlı adamlarda, xroniki xəstəlikləri olan insanlarda ağır 
xəstəlik əmələ gətirir, eləcə də məktəb yaşlı uşaqlar üçün təhlükəlidir”.

Avropada xəstəxanalarda müalicə 
alanların sayı oktyabrdan bəri durma-
dan artır. Belə halların təqribən yarısı 55 
yaşdan yuxarı şəxslərin payına düşür. 
Avropanın 23 ölkəsində aktiv xəstələrin 
85 faizində B tipli virus müəyyən edilib, 
4 yaşlı və daha kiçik yaşlı  uşaqlar daha 
çox əziyyət çəkirlər. Avropanın 20 ölkə-
sində RSV-nin yüksək fəallığı müşahidə 
olunur.

COVID–19 xəstəliyinə yoluxma 
hallarının, aktiv xəstələrin və intensiv 
müalicə şöbələrinə keçirilən pasiyentlə-
rin sayı, eləcə də hazırda koronavirus 

nəticəsində ölüm hallarının sayı ötən 
12 ay ilə müqayisədə olduqca aşağıdır. 
Lakin bəyanatda vurğulandığı kimi, və-
ziyyət dəyişə bilər, çünki koronavirusun 

hələ də yeni variantları əmələ gəlmək-
də davam edir. COVID–19 pandemiya-
sının davam edən təsirini və digər res-
piratorlu patogenlərin fəallığını nəzərə 
alsaq, bu qış vəziyyətin necə cərəyan 
edəcəyini qabaqcadan demək çətindir: 
“Bununla bağlı biz ayıq-sayıqlığımızı 
itirməməliyik, bütün regionda vaksina-
siya proqramlarını və böhrana hazırlıq 
tədbirlərini aktivləşdirməliyik”.

Bəyanatda deyilir ki, vaxtında edilmiş 
peyvənd insanları xilas edir. Həmçinin 
o, yoluxma ehtimalını azaldır, COVID – 
19-un və mövsümi qripin ağır fəsadları 
riskini aşağı salır. Bəyanat müəllifləri əl-
lərin müntəzəm yuyulması, xüsusilə də 
insanların çox olduğu qapalı, havasız 
məkanlarda maska taxılması kimi sadə, 
lakin effektli ehtiyat tədbirlərini yaddan 
çıxarmamağa çağırıblar. Tibb işçilərinə 
virus əleyhinə erkən peyvənd tövsiyə 
olunub: “Əgər biz ayıq-sayıqlığımızı qo-
ruyub saxlasaq və effektivliyindən yaxşı 
xəbərdar olduğumuz tədbirlərin köməyi 
ilə özümüzü qoruya bilsək, bu qış çətin-
liklərə üstün gəlməyi bacararıq”.

Z.HÜSEYNOVA, “Xalq qəzeti”

 Səfirlə görüşdə dövlətlərarası 
əməkdaşlıqdan bəhs olunub

Birləşmiş Ərəb Əmirliklərinin (BƏƏ) Azərbaycandakı 
səfirliyinin ölkəsinin 51-ci Milli Günü münasibətilə təşkil 
etdiyi rəsmi qəbulda öncə hər iki ölkənin dövlət himni 
səsləndirilib. BƏƏ-nin Azərbaycandakı fövqəladə və 
səlahiyyətli səfiri Məhəmməd Əl Bluşi  ölkəsinin yaranma və 
inkişaf tarixindən bəhs edib, BƏƏ ilə ölkəmizin əlaqələrinin 
daim genişlənməkdə olduğunu bildirib.

  Əmək və əhalinin sosial müdafiəsi naziri Sahil Babayev 
dost  BƏƏ xalqını 51-ci Milli Günü münasibətilə Azərbaycan 
Hökuməti adından təbrik edib. Nazir dövlətlərimiz arasında si-
yasi dialoqun yüksək səviyyədə olmasının iki ölkənin liderləri 
arasında səmimi dostluq münasibətlərindən, onların müdrik 
uzaqgörənliyindən, əməkdaşlığa verdikləri böyük önəmdən irəli 
gəldiyini vurğulayıb.  S.Babayev bu günədək iki ölkə arasın-
da əməkdaşlığa dair 30-dan çox sənəd imzalandığını, bu ilin 
yanvar – oktyabr aylarında Azərbaycanla BƏƏ arasında ticarət 
dövriyyəsinin ötən ilin müvafiq dövrünə nisbətən 2,5 dəfə artdı-
ğını qeyd edib. Dubay şəhərində 2017-ci ildən ölkəmizin ticarət 
nümayəndəliyinin, 2019-cu ildən “Azərbaycan Ticarət Evi”nin 
fəaliyyət göstərdiyini bildirib.

  Azərbaycan və BƏƏ hökumətləri arasında iqtisadi, ticarət 
və texniki əməkdaşlıq üzrə birgə Hökumətlərarası Komissiya-
nın fəaliyyətinin müxtəlif sahələr üzrə əməkdaşlığın inkişafında 
mühüm rolunu qeyd edən nazir ölkəmizin “Expo 2020 Dubai” 
beynəlxalq sərgisinə dəstək verən ilk ölkələrdən olduğunu 
diqqətə çatdırıb. Bildirib ki, dünyanın ən böyük sərgilərindən 
olan “Expo2020 Dubai”də Azərbaycan “Gələcəyin toxumları” 

mövzusu ilə geniş pavilyonda təmsil olunub.
Nazir işğaldan azad edilmiş ərazilərimizdə gedən genişmiq-

yaslı bərpa və quruculuq işlərini, bu prosesdə dost BƏƏ şirkət-
lərinin də iştirakının arzuolunan olduğunu qeyd edib. Ötən il 
Prezident İlham Əliyev tərəfindən təməli qoyulmuş Ələt Azad 
İqtisadi Zonasında həyata keçiriləcək layihələrdə BƏƏ-nin biz-
nes dairələrinin də iştirak etməkdə maraqlı olacaqlarına əminli-
yini bildirib. O, birgə səylər  əsasında Azərbaycan və BƏƏ ara-
sında əlaqələrin bundan sonra da inkişaf edəcəyinə ümidvar 
olduğunu diqqətə çatdırıb.

Z.BƏŞİRQIZI, “Xalq qəzeti”

“Siyasi partiyalar  
haqqında” qanun layihəsi 

ikinci oxunuşda qəbul edildi
Dekabrın 6-da Sahibə Qafarovanın sədrliyi ilə Milli Məclisin payız 

sessiyasında növbəti plenar iclası keçirildi. Gündəliyin təsdiqindən sonra 
iclasda cari məsələlərlə bağlı müzakirələr aparıldı. 

Çıxış edənlər ölkədə dərman vasitələrinin bahalığından  söz açdılar, İran 
media məkanında Azərbaycana qarşı qərəzli fikirlərin yer almasını pislədilər, 
Cənubi Qafqazda dayanıqlı sülhün əldə olunmasına, regionda barış üçün 
təşəbbüslərə  maneələr törədilməsinə etirazlarını bildirdilər. Bununla yanaşı, 
bölgədə sülhün və əməkdaşlığın inkişafı üçün Azərbaycan, Rusiya və Ermə-
nistan liderləri arasında əldə olunmuş razılaşmaların maddələrinə  əməl olun-
masının zəruriliyi vurğulandı,  həmçinin vətəndaşları və seçiciləri narahat edən 
məsələlərdən  söhbət açdılar.

Sonra Milli Məclis sədrinin müavini, İctimai birliklər və dini qurumlar ko-
mitəsinin sədri Fəzail İbrahimli gündəliyin 1-ci məsələsi olan “Siyasi partiyalar 
haqqında” qanun layihəsinin  ikinci oxunuşu barədə məlumat verdi.

S.Qafarova  bildirdi  ki, qanun layihəsinə parlamentin daha iki komitəsində 
də baxılıb. Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu komitəsinin rəyi barədə  ko-
mitənin sədri Əli Hüseynli məlumat verdi. O, komitənin rəyinin müsbət olduğu-
nu bildirdi və layihə ilə  bağlı daxil olan təkliflərin  işçi qrupunda nəzərə alınması 
ilə bağlı məlumat verdi.

Sonra İnsan hüquqları komitəsinin sədri Zahid Oruc qanun layihəsi ilə bağlı 
komitənin rəyini təqdim etdi.

Komitə sədrləri və deputatlar  qanun layihəsini tarixi zərurət və dövlətçili-
yimizin gələcəyi aspektindən yüksək qiymətləndirdilər, layihə ilə bağlı müza-
kirələrdə və ictimai dinləmələrdə irəli sürülən təkliflərin əsasən, nəzərə alınma-
sını təqdir ediblər. Deputatlar “Siyasi partiyalar haqqında” qanunun qəbulunun 
islahatların genişləndirilməsinə və siyasi sferada əməkdaşlıq platformasının 
inkişafına xidmət edəcəyini, sənədlə bağlı qeyd və təkliflərini bildirdilər.

Altı fəsil, 30 maddədən ibarət qanun layihəsi müzakirələrdən sonra  səsver-
məyə çıxarıldı və ikinci oxunuşda qəbul edildi.

Sonra Milli Məclisin sədri Sahibə Qafarova bildirdi  ki, gündəliyin növbəti 47 
məsələsi cənab Prezidentin bir məktubu ilə parlamentə daxil olub və mahiy-
yətcə bir-birinə bağlıdır. Bu qanun layihələri Açıq hökumətin təşviqinə dair Milli 
Fəaliyyət Planına müvafiq olaraq elektron xidmətlərin genişləndirilməsi və bu 
əsasda, vətəndaş məmnunluğunun artırılmasına yönəlib.

S.Qafarova  qeyd etdi ki, qanun layihələrinə Milli Məclisin 10 komitəsində 
baxılıb və bu iclasda komitələrin bütün təqdimatları dinlənildikdən sonra müza-
kirələrin birgə, səsvermənin isə ayrı-ayrılıqda keçirilməsi qərarlaşdırılıb.

Qeyd edildi ki, gündəliyin 3-cü məsələsindən başlayaraq, 20-ci də daxil ol-
maqla növbəti məsələlərə Milli Məclisin İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq 
komitəsində baxılıb. Ona görə bu komitənin sədri Tahir Mirkişili ikinci oxunuşda 
müzakirəyə çıxarılan  qanun layihələri barədə məlumatı bir yerdə təqdim etdi.  

Sonra Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu komitəsinin üzvü Kamal Cəfərov 
gündəliyin 21-ci məsələsindən 36-cı məsələsinədək olan qanun layihələrini 
təqdim  etdi.  O, ikinci oxunuşda olan qanun layihələrində birinci oxunuşdan 
sonra hər hansı dəyişikliyin olmadığını  diqqətə çatdırdı. Həmçinin  qeyd etdi 
ki, qanun layihələrində ölkədə Elektron Hökumət İnformasiya Sisteminin funk-
sionallığının daha da yüksəldilməsinə və qurumlararası elektron inteqrasiyanın 
güclənməsinə xidmət edəcək dəyişikliklər təklif olunur.

Gündəlikdəki digər məsələlər barəsində komitə sədrləri Ziyafət Əsgərov, 
Hicran Hüseynova və Bəxtiyar Əliyev məlumat verdilər. Müzakirələrdən sonra  
qanun layihələri ayrı-ayrılıqda səsə qoyularaq qəbul edildi.

Bununla da Milli Məclisin  plenar iclası başa çatdı.

Əliqismət BƏDƏLOV, “Xalq qəzeti”
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